
 

 

SEGURTASUN ETA OSASUN BATZORDEA – 2024/09/26 

 

Joan den ostegunean, irailak 26, segurtasun eta osasun batzordea egin zen, 

proposatutako gai-zerrendari jarraituz, eta María Dolores Movilla Rivas zuzendari 

berria bertaratu zen. 

OBRA ETA INSTALAZIO ZERBITZUEN ETA EKIPAMENDUAREN ERANTZUNAK. 

Lehenik eta behin, prebentzioko delegatu guztiok zerbitzu horiei baliabide 

gehiago emateko eskatzen dugu berriro. Aurreko Batzordean, Instalazioen 

Zerbitzuak adierazi zuen minimoen azpitik zeudela, eta, beraz, premiazko gauzez 

baino ezin zirela arduratu. Obra- eta instalazio-zerbitzu bat behar dugu, bere lana 

modu eraginkorrean egin ahal izateko, eta ez dugu hilabeteak eta hilabeteak itxaron 

behar konponketa bat egiteko, langilerik ez dagoelako. Ikus daitekeenez, Batzordea 

Batzordearen atzetik eskatzen ari garen gai batzuk oraindik konpondu gabe daude. 

Gasteizko Justizia Jauregiko leihoen konponketaren egoerari buruzko 

kontsultari dagokionez, jakinarazten zaigu kontratatutako enpresak 

konponketaren zain dagoela, eta enpresari eskatuko diotela. Ekainean egindako 

aurreko batzordean esan ziguten konponketa kontratatuta zegoela; beraz, ahalik 

eta lasterren erreklamatzeko eskatzen dugu berriro. 

Intsektuak hiltzeko, desinfektatzeko eta arratoiak hiltzeko zerbitzu-

kontratuari dagokionez, EAE osorako lehiaketari errekurtso berezia jarri zitzaion, 

eta KEAOk deuseztatu egin zuen. Berriro ere plegu berriak idatzi dira, eta gaur egun 

Kontratazio Zerbitzuan dago jendaurrean berriro jartzeko. Gertaeren larritasunaren 

arabera, horiek funts arrunt aurreratuen bidez tratatzen dira unean-unean. 

Langileek Gasteizko Zibileko Erregistroan labezomorroak agertu direla jakinarazi 

digute, eta Prebentzio Zerbitzutik jakinarazi digute horren berri eman dutela, neurri 

egokiak har ditzaten. 

Gasteizko jauregiko sarrerako ate matxuratuaren gainean, mekanismoa 

konpontzen saiatu zirenean, kristala kendu zuten. Atea eta haren mekanika osoa 

ordezteko kontratazioa abian da. 

Gasteizko Justizia Jauregiko klimatizazio-sisteman dauden gabeziei 

dagokienez, jakinarazi digute 1.600.000 euroko aurrekontua eskatu dela 



2025erako, aireztapen- eta klimatizazio-instalazioa berritzeko behar diren obren 

azken fasea egiteko. 

Gasteizko argiztapen-gabeziei dagokienez, ekitaldi honetan geratzen den 

aurrekontuaren arabera, eskatzen diren hobekuntza zehatzak egingo dira. 

Gasteizko Adingabeen Epaitegiko erabilera anitzeko aretoan egiten ari diren 

obrei dagokienez, jakinarazi digute urriaren amaieran amaituko direla. 

Gasteizko Erregistro Zibilean lekurik ez izatea behin eta berriz Batzordera 

eramaten den gaia da. Obra Zerbitzuak jakinarazi digunez, BLZ Laskaray kaleko 6-

bis zenbakira lekualdatzen denean (gaur egun obretan dago), Zerbitzu horrek 

okupatutako azaleraren zati bat erabil liteke Erregistro Zibila handitzeko. Horrela, 

itxaroteko, bulegoko eta artxiboko espazioa handituko litzateke, eta berrantolatu 

egingo litzateke, bereziki jendeari arreta pertsonalizatua emateko mahaiak 

salmahaira hurbilen jarrita edo, gutxienez, gainerako bulego-azaleratik hobeto 

bereizita. 

Ariketa honetan Gasteizko Lehen Auzialdiko eta Instrukzioko Epaitegietako 

erakusmahaiak aurreratu dira. Horri esker, jakinarazten digute posible dela lan-

mahaiak aurreratzea eta, horrela, aire-korronteen eragina jasaten duten postuak 

korridoreetatik urruntzea. Eskaera hori organo horietako abokatuek egin beharko 

lukete. 

Gasteizko Instrukzioko 1 zenbakiko Epaitegiari dagokionez, agintariek ez zuten 

egokitzat jo, bere garaian, salmahaiaren ondoko espazioa okupatu gabe geratzea. 

Era berean, gaineratu da atzealdean dagoen espazioa dela gaur egun eraikinean 

epaitegi berri baterako erabilgarri dagoen bakarra. 

Barakaldoko zigor-arloko epaitegietako barne-bainuetako usain txarrei 

dagokienez (aurreko Batzordean jakinarazi ziren), jakinarazi digute ALFUS-garbiketa 

industrialak enpresaren txosten teknikoaren eta aurrekontuaren zain jarraitzen 

dutela. 

Hezetasun-arazoak direla-eta Getxoko Justizia Jauregiko bi eraikinen lotura-

korridorean egiten ari diren obrei dagokienez, jakinarazi digute, kontratatutako 

enpresaren agenda-gaia dela eta, lanak urriaren erdialdera arte atzeratuko direla. 

Bilboko Barroeta eraikineko 8. solairuko terrazara sartzeko eskailera-

maila (Adingabeen Fiskaltzako bulegoa), aurreko CSSetan jakinarazi zen 

bezala, lana kontratatuta dago, baina enpresak lana noiz egingo zain, berriro 

erreklamatuko diote. Obra txikia izanik, ezin da izan, behin kontratazioa 

eginda, hainbeste denbora igaro arte. 

 

Jakinarazi nahi dizuegu Bilboko guardiako epaitegiko langileen aulkiak oso 

zikin daudela, garbitzeko edo, hala badagokio, ordezkatzeko eskatuz. 

Instalazio-zerbitzuak jakinarazten digu ekipamendu-teknikariari helaraziko 



diola. Bizkaiko EATarekin harremanetan jarriko gara gai horren jarraipena 

egiteko, bai eta atseden-gelako sofak ordezkatzea eskatzeko ere. Izan ere, 

ekainean jakinarazi ziguten eskatu eta erosi zituztela, eta altzariez arduratzen 

zen zerbitzuak jarri behar zituela. 

 

ARRISKU PSIKOSOZIALEN EBALUAZIOAK: 

 

Irailaren 30ean dei telematikoa egin zaie oraindik egiteke zeuden bake-

epaitegietako langileei, ebaluazioaren fase kuantitatiboa amaitzeko. 

Dagoeneko egin dira zenbait justizia-jauregiren behin-behineko txosten 

batzuk, prestakuntzaren ondoren emandako galdesortetatik bildutako 

datuekin. Horiek lantaldeak aztertuko ditu. Era berean, ebaluazioaren fase 

kualitatiboari hasiera emango zaio. Horretarako, prebentzio-zirkuluak 

eratuko dira, lantoki bakoitzean datu zehatzak lortu ahal izateko, eta ondoren 

aztertuko dira. 

 

BULEGOKO KUTSATZAILEAK EBALUATZEKO ESKAERA: 

 

Araudi berriak demandak telematikoki aurkeztera behartzen du; beraz, 

alderdi demandatzaileak jada ez du kopiarik aurkeztu alderdi demandatuari 

helarazteko, lehen egiten zen bezala. Horrek esan nahi du epaitegietako 

langileek egin behar dituztela, eta inprimatze-lana nabarmen handitu dela, 

batez ere zerbitzu komunetan. 

 

Bulego batzuetan, langile asko daudenez, inprimagailu gehiago jarri behar 

izan dira inprimaketa-lana hornitzeko. 

 

Bulegoko ekipoak kutsatzaile kimikoen iturri izan daitezke, eta konposatu 

organiko lurrunkorrak (KOL), konposatu organiko semibolatilak (COSV), 

ozonoa eta hainbat motatako partikulak isuri ditzakete nagusiki. 

 

Ekipo horien emisioak, funtsean, ekipoaren ereduaren, funtzionatzeko 

moduaren (fotokopiagailuen eta inprimagailuen kasuan, minutuko 

inprimatutako orrialde-kopurua barne), fabrikazioan erabilitako materialen 

(osagai plastikoak, zirkuitu inprimatuko plakak, sugarra atzeratzekoak, etab.) 

eta erabileraren (tonerra, papera) eta mantentze-egoeraren araberakoak 

izango dira. 

 

Bestalde, langileen esposizio-arriskua aireztapen-mailaren (hau da, lokaleko airea 

berritzearen), ekipoen erabilera-maiztasunaren eta ekipoekiko gertutasunaren 

araberakoa izango da nagusiki. 

 

Hori dela eta, LSHINek (Laneko Segurtasun eta Higienerako Institutu Nazionala) ohar 



tekniko batean arriskua prebenitzeko eta murrizteko zenbait neurri eta gomendio 

sartu ditu, eta horiek kontuan hartzea eskatzen dugu, honako hauek nabarmenduz: 

 

• KOL eta COSV eduki txikiko bulegoko produktuak eta materialak erabiltzea. 

 

• Inprimagailuek eta fotokopiagailuek iragazki egokiak izan beharko dituzte, eta 

behar den aldizkakotasunez ordezkatu beharko dira, fabrikatzailearen jarraibideak 

betez. 

 

• Aireztapen egokia bermatzea, kanpoko airea emanez, kutsatzaileen mailak 

ekipoen inguruan dauden edo arrisku potentziala izan dezaketen materialak 

manipulatzen dituzten langileen osasunerako kaltegarriak izan daitezkeen 

kontzentrazioetara iristea saihesteko. 

 

• Inprimagailuak eta fotokopiagailuak ondo aireztatutako eta langileengandik urrun 

dauden lekuetan kokatzea, ahal dela airea egokitzeko sistematik gertu. 

 

• Fotokopiagailuak eta inprimagailuak maiz erabili behar direnean, okupatutako 

eremutik bereizitako eta aireztapen egokia duten geletan kokatu behar dira, eta 

hobe da erauzketa lokalizatua izatea, airea zuzenean kanpora deskargatuko duena. 

 

• Ahal den guztietan, ekidin ekipamenduetatik gertu egotea funtzionamenduan 

daudenean. Adibidez, inprimagailuetatik metro bat baino gehiagora egoteak 

izugarri murritz dezake funtzionamenduan sortutako partikula ultrafinekiko 

esposizioa. 

 

• Fabrikatzaileak emandako tonerraren segurtasun-datuen fitxa (SDF) kontsultatzea. 

Fitxa horrek esposizio-arriskua identifikatzeko eta ebaluatzeko beharrezkoa den 

segurtasunari eta osasunari buruzko informazioa ematen du, bai eta manipulazio 

eta biltegiratze egokiarekin lotutako informazioa ere. 

 

• Toner-kartutxoak langile kualifikatuek manipulatu beharko lituzkete. Larruazala 

ukitzeko arriskua dagoenean edo manipulatzearen ondorioz toner-hautsa 

arnasteko arriskua dagoenean, erabili eta botatzeko eskularruak eta maskara erabili 

beharko dira. Kartutxoari ez zaio putz egin behar hautsa kentzeko, esposizio-

arriskua areagotzen baitu. 

 

• Bulegoko hondakinen kudeaketa egokia egitea, batez ere tinta- eta toner-

kartutxoen kasuan, otsailaren 8ko MAM/304/2002 AGINDUAK, hondakinak 

balorizatu eta ezabatzeko eragiketak eta Europako hondakinen zerrenda 

argitaratzen dituenak, xedatutakoari jarraiki. 

 

• Ekipoak aldizka garbitu beharko dira, hondakinak eta hautsa metatzea saihesteko. 

 

• Ekipoen aldizkako mantentze egokia bermatzea 

 



Prebentzio Zerbitzuak adierazi du kokapen bakoitzean aztertu beharko direla 

espazio erabilgarrien gaiaren arabera dauden aukerak. Zuzendariak konpromisoa 

hartu du hornitutako tonerraren arrisku-baldintzak funtzio anitzeko ekipoen 

renting-kontratuetan sartzeko, eta konpromisoa hartu du kontratatutako enpresak 

ekipo horien garbiketa eta mantentze-lanak benetan egiten dituela berrikusteko, 

baita kontratu bidez ere. Egokiena eta lortu beharrekoa, funtzio anitzeko unitateak 

bakarrik egongo diren espazioak sortzea da. 

EBAKUAZIO-SIMULAKROAK: 

Agerian geratu da Gipuzkoan simulazioak ez direla behar bezala egiten ari, beste 

batzuez gain, aurreko simulazioen ondorioz zuzendu ez diren akatsak antzematen 

ari direlako. Adibidez, San Martin jauregian alarma-ekipoak ez dira funtzionatzen ari. 

Prebentzio Zerbitzuak esan digu arazo puntuala izan dela, programa-aldaketarekin 

bat etorri delako, eta, horregatik, pantailak ez zuen funtzionatu sutearen lekua 

aurkitzeko orduan, eta mantentze-lanetako pertsonak planoen gainean aurkitu 

behar izan zuen. 

MAIDERek, simulazioak egiteko kontratatutako enpresak, nahitaezko txostena 

egingo du, eta hura izan bezain laster aztertuko dugu. 

LABen ustez, simulazioetan gutxieneko batzuk bermatu behar dira; adibidez, 

mantentze-lanetako langileek jakin behar dute zer egin behar duten alarma piztuz 

gero, eta ebakuazio-taldeak lehenbailehen prestatu behar dira. Megafonia-akatsak, 

irekitzen ez diren ateak... zuzendu daitezkeen eta zuzendu behar diren akatsak dira. 

 

BESTE GAI INTERESGARRI BATZUK: 

Langile berriei dagokienez, kontuan hartu eta ebaluatu egin behar dira jada bulego 

horretan dauden langileengan horrek sortzen dituen arrisku psikosozialak. Langile 

berriak etengabe hartzen eta prestatzen ari diren langileak aurkitzen ditugu. 

Garrantzitsua da langile berriei harrera egiteko baliabide guztiak ematea. 

Lanpostuaz jabetzeko unean, informazioa duten bi dokumentu eman zitzaizkion, 

bata informatikakoa eta bestea administraria. Gainera, Intraneten harrera-

eskuliburua dago zintzili. 

Baina ikusten ari gara hori ez dela nahikoa, hainbat arazoren aurrean aurkitzen gara, 

batez ere langileen mugimendu handia egon den zerbitzuetan, lan-karga handiko 

bulegoetan, pertsona bat izendatu arte denbora pasatzen den mahaietan 

metatutako lanarekin, tutoretzak eman ahal izateko arazoekin... horrek guztiak 

guztia eta gehiago behar izatea eragiten du iristen den pertsonak bere lana ikasi eta 

bete ahal izateko, eta bulego horretan dauden pertsonak beren lana ateratzeko gai 

izatea, iristen den eta ez dakien pertsonaren lanpostutik premiazkoa dena, eta, 

gainera, hari irakastea. Horrek berak arrisku psikosozialak sortzen ditu, eta arrisku 



horiek ebaluatu eta neurriak hartu behar dira, gero gatazkarik sor ez dadin, kasuren 

batean ikusi den bezala. 

LABen ustez, urrats bat harago joan behar da, eta, segur aski, gauzatzen ari den 

arrisku psikosozialen ebaluazioan islatuko da. Guk, bere garaian, EATetan pertsona-

talde bat sortzea proposatu genuen, bai langile berriak irakasteko, bai unean-uneko 

"destrabatzeak" egiteko, oso zerbitzu saturatuetan. Era berean, ZULUPetako 

erakusmahaiak beren laguntza judizialez hornitzeak izapidegileak eta kudeatzaileak 

deskargatuko lituzke. Gure ustez, lan-kargen azterketa funtsezkoa da arazoaren 

errora iristeko. 

ONDORIOAK: 

Exekutiboa aldatuta, etapa berri bati ekingo diogu, eta denok batera lan egitea 

espero dugu, kontuan hartuta laneko arriskuen prebentzioa funtsezkoa dela 

langileen segurtasuna eta ongizatea bermatzeko. 

Gure aldetik, lanean jarraituko dugu sortzen diren gabezia materialak, laneko 

arriskuak eta arrisku psikosozialak detektatzeko, eta, horrela, horiek ezabatzeko 

neurriak proposatu eta borrokatzeko. 
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